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PROTOKÓŁ NR XLVII/22 
XLVII sesji Sejmiku Województwa 

Wielkopolskiego 
z 28 listopada 2022 r. 

 
XLVII sesja Sejmiku Województwa Wielkopolskiego VI kadencji odbyła się 

28 listopada 2022 r. o godz. 12:00 w trybie stacjonarnym w siedzibie Samorządu Województwa 

Wielkopolskiego, al. Niepodległości 34 w Poznaniu. 

 

Ad. 1. Otwarcie posiedzenia. Stwierdzenie quorum. 

Przewodnicząca Sejmiku Województwa Wielkopolskiego Małgorzata Waszak-Klepka 

otworzyła XLVII Sesję Sejmiku Województwa Wielkopolskiego. 

Przewodnicząca przywitała uczestników Sesji i dokonała sprawdzenia obecności Radnych 

Województwa Wielkopolskiego – w Sesji udział wzięło 37 Radnych Województwa Wielkopolskiego. 

 

Ad. 2. Środki unijnie jako wsparcie rozwoju gminy – na przykładzie Miasta i Gminy Wieleń. 

Wystąpienie Burmistrz Wielenia pani Elżbiety Rybarczyk. 

 Głos zabrała Burmistrz Wielenia Pani Elżbieta Rybarczyk, która opowiedziała o inwestycjach, 

jakie udało się zrealizować dzięki środkom unijnym. Wyświetlono także filmy promocyjne. Na 

zakończenie Pani Burmistrz wraz z delegacją podziękowała Zarządowi Województwa 

Wielkopolskiego, Prezydium Sejmiku Województwa Wielkopolskiego oraz całemu Sejmikowi za 

wsparcie. 

 

3. Przyjęcie porządku obrad. 

Przewodnicząca zwróciła uwagę, iż do projektu uchwały zmieniającej uchwałę 

Nr XXXVII/713/21 Sejmiku Województwa Wielkopolskiego z dnia 20 grudnia 2021 r. w sprawie: 

uchwały budżetowej Województwa Wielkopolskiego na 2022 rok (druk nr 1) oraz do projektu 

uchwały zmieniającej uchwałę Nr XXXVII/712/21 Sejmiku Województwa Wielkopolskiego z dnia 

20 grudnia 2021 r. w sprawie: Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Wielkopolskiego na 

2022 rok i lata następne (druk nr 2) załączone są autopoprawki.  
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Ponadto zaproponowała wycofanie z porządku obrad Sesji punktu 20. Podjęcie uchwały 

w sprawie: wyznaczenia przedstawiciela podmiotu tworzącego do składu komisji konkursowej 

powołanej do przeprowadzenia konkursu na stanowisko Zastępcy Dyrektora ds. Lecznictwa 

Wojewódzkiego Szpitala Zespolonego im. Ludwika Perzyny w Kaliszu. (druk nr 16). 

Sejmik bezwzględną większością głosów zgodził się na wycofanie ww. punktu z porządku obrad Sesji: 

za: 33 

przeciw: 0 

wstrzymujących się: 0 

 

Porządek obrad XLVII Sesji Sejmiku Województwa Wielkopolskiego 

28 listopada 2022 roku: 

1. Otwarcie posiedzenia. Stwierdzenie quorum. 

2. Środki unijnie jako wsparcie rozwoju gminy – na przykładzie Miasta i Gminy Wieleń. Wystąpienie 

Burmistrz Wielenia pani Elżbiety Rybarczyk. 

3. Przyjęcie porządku obrad. 

4. Wybór sekretarzy obrad. 

5. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę Nr XXXVII/713/21 Sejmiku Województwa 

Wielkopolskiego z dnia 20 grudnia 2021 r. w sprawie: uchwały budżetowej Województwa 

Wielkopolskiego na 2022 rok. 

6. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę Nr XXXVII/712/21 Sejmiku Województwa 

Wielkopolskiego z dnia 20 grudnia 2021 r. w sprawie: Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Województwa Wielkopolskiego na 2022 rok i lata następne. 

7. Prezentacja przez Zarząd Województwa Wielkopolskiego oraz wstępna debata nad projektem 

uchwały w sprawie: Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Wielkopolskiego na 2023 

rok i lata następne.  

8. Prezentacja przez Zarząd Województwa Wielkopolskiego oraz wstępna debata nad projektem 

uchwały w sprawie: uchwały budżetowej Województwa Wielkopolskiego na 2023 rok.  

9. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie określenia zadań, na które w 2022 roku 

przeznacza się środki Państwowego Funduszu Osób Niepełnosprawnych, przekazane 

samorządowi województwa.  

10. Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia Statutu Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej 

w Poznaniu. 
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11. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwały w sprawie wyrażenia zgody na udzielenie pomocy 

finansowej w formie dotacji celowej przez Województwo Wielkopolskie Gminie Borek 

Wielkopolski- organizatorowi Zakładu Aktywności Zawodowej w Leonowie. 

12. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwały w sprawie wyrażenia zgody na udzielenie pomocy 

finansowej w formie dotacji celowej przez Województwo Wielkopolskie Gminie Koźmin 

Wielkopolski - organizatorowi Zakładu Aktywności Zawodowej w Koźminie Wielkopolskim.  

13. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwały w sprawie wyrażenia zgody na udzielenie pomocy 

finansowej w formie dotacji celowej przez Województwo Wielkopolskie Gminie Lisków - 

organizatorowi Zakładu Aktywności Zawodowej w Swobodzie. 

14. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwały w sprawie wyrażenia zgody na udzielenie pomocy 

finansowej w formie dotacji celowej przez Województwo Wielkopolskie Gminie Mieścisko - 

organizatorowi Zakładu Aktywności Zawodowej w Gołaszewie. 

15. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwały w sprawie wyrażenia zgody na udzielenie pomocy 

finansowej w formie dotacji celowej przez Województwo Wielkopolskie Gminie Żerków - 

organizatorowi Zakładu Aktywności Zawodowej w Żerkowie. 

16. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwały w sprawie wyrażenia zgody na udzielenie pomocy 

finansowej w formie dotacji celowej przez Województwo Wielkopolskie Powiatowi 

Ostrzeszowskiemu - organizatorowi Zakładu Aktywności Zawodowej w Książenicach. 

17. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie nadania statutu Szpitalowi Wojewódzkiemu 

w Poznaniu.  

18. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na udzielenie przez 

Województwo Wielkopolskie pomocy finansowej gminom na zakupy inwestycyjne i zadania 

inwestycyjne w 2022 roku w ramach Wojewódzkiego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania 

Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii dla Województwa Wielkopolskiego 

na lata 2022 – 2026. 

19. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na udzielenie przez Województwo Wielkopolskie 

pomocy finansowej dla Gminy i Miasta Nowe Skalmierzyce na zakup inwestycyjny i zadanie 

inwestycyjne realizowane w latach 2022-2023 w ramach Wojewódzkiego Programu Profilaktyki 

i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii dla Województwa 

Wielkopolskiego na lata 2022 – 2026. 

20. Podjęcie uchwały w sprawie: wyznaczenia przedstawiciela podmiotu tworzącego do składu 

komisji konkursowej powołanej do przeprowadzenia konkursu na stanowisko Zastępcy 

Dyrektora ds. Lecznictwa Wojewódzkiego Szpitala Zespolonego im. Ludwika Perzyny w Kaliszu.  

21. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie powołania Rady Społecznej działającej przy 

Wielkopolskim Centrum Onkologii im. Marii Skłodowskiej - Curie w Poznaniu. 
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22. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na przekazanie przez 

Województwo Wielkopolskie pomocy finansowej na zadania w zakresie bezpieczeństwa 

publicznego Gminie Krzywiń. 

23. Podjęcie uchwały w sprawie: powierzenia Gminie Kępno prowadzenia zadania publicznego 

w zakresie zarządzania publiczną drogą wojewódzką nr 482 w m. Kępno w obrębie skrzyżowania 

ulic: Granitowej, Wieluńskiej, Rozwojowej oraz prawoskrętu z ul. Przemysłowej na DW 482.  

24. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenie stanowiska związanego z apelem Rady Miasta i Gminy 

Szamotuły dotyczącego wydłużenia terminów użytkowania urządzeń służących do ogrzewania 

budynków i lokali mieszkalnych. 

25. Podjęcie uchwały zmieniający uchwałę Nr XXX/593/2013 Sejmiku Województwa 

Wielkopolskiego z dnia 28 stycznia 2013 r. w sprawie nadania statutu jednostce budżetowej pod 

nazwą „Wielkopolski Zarząd Geodezji, Kartografii i Administrowania Mieniem w Poznaniu”.  

26. Podjęcie uchwały w sprawie wystąpienia Województwa Wielkopolskiego z Europejskiej Sieci 

Regionalnego Dziedzictwa Kulinarnego (ang.: European Network of Regional Culinary Heritage). 

27. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia przez Województwo Wielkopolskie pomocy finansowej 

Gminie Ostroróg na zadanie remontowe, realizowane w ramach  Programu „Kulisy kultury".  

28. Informacja o działalności Magazynu Samorządowego "Monitor Wielkopolski".  

29. Sprawozdanie Zarządu Województwa Wielkopolskiego z realizacji uchwał Sejmiku Województwa 

Wielkopolskiego VI kadencji podjętych w III kwartale 2022 roku.  

30. Sprawozdanie z bieżącej działalności Zarządu Województwa Wielkopolskiego w okresie 

pomiędzy sesjami Sejmiku Województwa Wielkopolskiego. 

31. Interpelacje i zapytania radnych. 

32. Zamknięcie posiedzenia. 

 

Ad. 4. Wybór sekretarzy obrad. 

Sekretarzami obrad zostali wybrani przy głosach:  

za: 33,  

przeciw: 0,  

wstrzymujących: 0.  

Radni: Kazimierz Chudy oraz Krystyna Kubicka-Sztul. 
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Ad. 5. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę Nr XXXVII/713/21 Sejmiku Województwa 

Wielkopolskiego z dnia 20 grudnia 2021 r. w sprawie: uchwały budżetowej Województwa 

Wielkopolskiego na 2022 rok. 

Przewodnicząca poinformowała, że do projektu uchwały załączone są stosowne opinie Komisji 

Sejmiku Województwa Wielkopolskiego. 

 Radni nie wnieśli uwag. 

Uchwała została podjęta przy głosach: 

za: 24,  

przeciw: 0,  

wstrzymujących: 10.  

Uchwała nr XLVII/926/22 stanowi załącznik nr 1 do protokołu. 

 

Ad. 6. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę Nr XXXVII/712/21 Sejmiku Województwa 

Wielkopolskiego z dnia 20 grudnia 2021 r. w sprawie: Wieloletniej Prognozy Finansowej 

Województwa Wielkopolskiego na 2022 rok i lata następne. 

Przewodnicząca poinformowała, że do projektu uchwały załączone są stosowne opinie Komisji 

Sejmiku Województwa Wielkopolskiego. 

 Radni nie wnieśli uwag. 

Uchwała została podjęta przy głosach: 

za: 35,  

przeciw: 0,  

wstrzymujących: 0.  

Uchwała nr XLVII/927/22 stanowi załącznik nr 2 do protokołu. 

 

7. Prezentacja przez Zarząd Województwa Wielkopolskiego oraz wstępna debata nad projektem 

uchwały w sprawie: Wieloletniej Prognozy Finansowej Województwa Wielkopolskiego na 2023 rok 

i lata następne. 

https://bip.umww.pl/artykuly/2829026/pliki/20221130122706_uchwalaxlvii92622.pdf
https://bip.umww.pl/artykuly/2829026/pliki/20221130122708_uchwalaxlvii92722.pdf
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8. Prezentacja przez Zarząd Województwa Wielkopolskiego oraz wstępna debata nad projektem 

uchwały w sprawie: uchwały budżetowej Województwa Wielkopolskiego na 2023 rok. 

 Przewodnicząca Małgorzata Waszak-Klepka poinformowała, że wzorem lat poprzednich 

ww. punkty procedowane będą łącznie. Przypomniała także o uchwale nr XXXIII/594/21 Sejmiku 

Województwa Wielkopolskiego z dnia 19 lipca 2021 r. w sprawie: trybu prac nad projektem uchwały 

budżetowej Województwa Wielkopolskiego. 

 W pierwszej kolejności głos zabrała Skarbnik Województwa Wielkopolskiego Pani Elżbieta 

Kuzdro-Lubińska, która szczegółowo omówiła projekty uchwał oraz przedstawiła prezentację 

multimedialną stanowiącą załącznik nr 3 do protokołu.  

Radny Zbigniew Czerwiński odniósł się do wypowiedzi pani Skarbnik. Twierdziła ona, że gdyby 

była inna zasada finansowania to w roku 2022 wpływy z CIT byłyby większe. Natomiast nie 

wybrzmiało, że w przypadku spowolnienia gospodarczego zamiast zapisanego 1,4 mld zł, byłaby 

„huśtawka”. Przy systematycznym naliczaniu, wcześniej mieliśmy różne wysokości wpływów 

w zależności od miesiąca. Natomiast teraz, w roku 2023 będziemy otrzymywali proporcjonalnie 1/12 

z 1,4 mld zł. Dzięki temu wiemy dokładnie jaka kwota zostanie wprowadzona do budżetu w każdym 

miesiącu. Dodał, ze w 2015 roku z CIT było 477 mln zł. Gdyby liczyć zgodnie z inflacją teraz mielibyśmy 

700 mln zł. Teraz będziemy mieli 1,4 mld zł. Dzięki ustawie Zjednoczonej Prawicy uzyskujemy 

stabilizację finansów publicznych. Wyjaśnił też, że dzięki tym regulacjom koszt długu dla 

województwa może wynieść tylko 4-5 mln zł. Zwrócił uwagę, że obecne regulacje pozwolą na 

gromadzenie większych środków z lokowanych pieniędzy. Następnie radny przeszedł do omówienia 

PIT-u. Zaznaczył, że obniżki pozwoliły polepszyć życie Polaków, ponieważ więcej pieniędzy zostało 

w ich portfelach. Województwo bardzo na tym nie ucierpiało, gdyż dostało chociażby 115 mln zł na 

tabor kolejowy, 60 mln zł z Polskiego Ładu na drogi. Odnosząc się do wypowiedzi o ograniczeniu 

samorządności mówca oświadczył, iż w Unii Europejskiej mamy znacznie większe restrykcje. 

W ramach wyrównania ubytku z podatku PIT dostaliśmy już w tym roku zaliczki w wysokości 40 mln 

zł. Może się okazać, że z nadwyżki finansowej sfinansujemy całość deficytu przyszłorocznego. 

Pierwszego stycznia będziemy mieli więcej płynnych środków, niż wynosi cały dług województwa. 

Będzie można płynnie realizować zadania województwa. W ostatnim czasie było wiele czynników 

inflacyjnych. Największym źródłem inflacji na świecie jest cena ropy, która teraz się stabilizuje, 

a nawet spada. Zmalała cena gazu. Zmalała również cena energii elektrycznej. Można zauważyć lekki 
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spadek cen asfaltu. Wyhamowują procesy rozwojowe na rynku europejskim. Spowoduje to mniejszy 

popyt. Mówca nie cieszy się z recesji, ale może to wszystko spowodować zmniejszenie cen. Na koniec 

zaznaczył, że przy dobrej sytuacji finansowej województwa może to też być szansa na realizacje 

większej ilości przedsięwzięć.  

Radny Adam Bogrycewicz cieszy się, iż wiele pozycji w budżecie województwa 

wielkopolskiego dotyczą przedsięwzięć współfinansowanych przez rząd Prawa i Sprawiedliwości. 

Przypomniał wypowiedź Marszałka, który twierdził, że nikt nie neguje wsparcia rządowego dla 

samorządów. Radny podkreślił rekordowe wsparcie dla samorządów, którego wcześniej nie było. 

Podziękował Pani Skarbnik za pracę. Zaznaczył, że już w ubiegłym roku twierdził, iż zanim Marszałek 

ogłosi budżet medialnie, powinni się z nim zapoznać radni, niestety nadal tak nie jest. Radny Adam 

Bogrycewicz zaproponował do rozważenia dwie poprawki. Radny proponuje, aby w budżecie 

stworzyć rezerwę celową: Rozbudowa Oddziału Intensywnej Terapii i Anestezjologii Szpitala 

Specjalistycznego w Pile o 4 stanowiska wraz z pełnym wyposażeniem w aparaturę medyczną 

w systemie zaprojektuj i buduj. Remont obejmie cały obszar Oddziału Intensywnej Terapii 

i Anestezjologii tzn. o pomieszczenia, w których dotychczas szpital posiada 8 stanowisk  oraz 

dodatkowe pomieszczenia magazynowe, socjalne, a także pomieszczenia na 4 dodatkowe łóżka. 

Poszerzenie oddziału do 12 stanowisk pozwoli zabezpieczyć potrzeby szpitala, tym samym 

subregionu pilskiego, w zakresie intensywnej opieki medycznej obejmujących 443 łóżka na 

specjalistycznych oddziałach. Liczba pacjentów objętych intensywną terapią w roku 2021 wyniosła 

621 osób. Szpital pełni funkcje ponad powiatową, subregionalną i zabezpiecza pacjentów w zakresie 

intensywnej opieki medycznej w obszarze całej północnej Wielkopolski. Taki kompleksowy remont 

będzie przeprowadzony pierwszy raz od chwili oddania tego oddziału do użytku, czyli września 

1988 roku. Poprawka powstała po wielogodzinnych konsultacjach i prośbie staroty pilskiego oraz 

dyrektora szpitala. Radny zgłosił tę samą poprawkę do Wieloletniej Prognozy Finansowej. Na rok 

2023 proponuje 3 972 000 zł, a na 2024 – 4 428 000 zł. Radny wskazał także proponowane źródła 

finansowania tego przedsięwzięcia. Zmniejszenie w rozdziale 71095 pozostała działalność 1 972 000 

zł, z dokapitalizowania spółki MTP sp. z o.o. oraz zlikwidowanie rezerwy 75818 – rezerwy ogólne 

i celowe, utworzenie jednostki budżetowej Wielkopolskie Samorządowe Centrum Rozwoju Wsi. 

Nigdy w dyskusjach nie pojawiała się potrzeba stworzenia dodatkowej jednostki budżetowej. 

Zdaniem Radnego utworzenie takiej jednostki dowiodło by klęski działania Zarządu Województwa 

oraz podległych departamentów. Mamy Lokalne Grupy Działania, które dobrze realizują działalność 
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w obszarze wsi. Radny będzie w interpelacji prosił o dokumentację w tej sprawie. Jest to temat, który 

wymaga dyskusji i analizy. Mówca odniósł się również do kwestii dofinansowania MTP. Radny 

twierdzi, że to dokapitalizowanie powinno być mniejsze. Radny także w tej sprawie złoży stosowną 

interpelację. Radny uważa, że niepotrzebna jest dokapitalizacja spółki najbogatszego samorządu 

w Wielkopolsce, jakim jest Miasto Poznań, bez osiągania zapisanych celów. Na koniec mówca 

poprosił Zarząd o przyjęcie poprawek i jest otwarty na wskazanie ewentualnych innych źródeł 

finansowania. 

Radna Zofia Szalczyk złożyła wniosek dotyczący nowego zadania w ramach programu polityki 

zdrowotnej. Na podstawie doświadczeń osobistych, rozmów i konsultacji z pracownikami rehabilitacji 

zdrowotnej proponuje utworzenie przez Samorząd Województwa Wielkopolskiego specjalnego 

programu zdrowotnego, któremu nadała robocza nazwę „Wielkopolski program samorehabilitacji 

zdrowotnej”. Po niektórych chorobach wskazane jest rozpoczęcie jak najszybciej ćwiczeń. 

Oczekiwanie na stacjonarne zabiegi rehabilitacyjne w wyspecjalizowanych placówkach jest 

stosunkowo długie. Radna proponuje wykorzystać innowacyjne doświadczenia w organizacji 

programów samorehabilitacji z wykorzystaniem narzędzi informatycznych zapewniających większą 

dostępność cyfrową w tym zakresie. Radna wspomniała, iż po udarze mózgu, w ramach 

samorehabilitacji  korzystała z filmów zamieszczonych w internecie. Do tych informacji dotarła sama. 

W programie proponuje, aby opracować i wdrożyć pakiety instruktażowych samorehabilitacji 

zdrowotnych dla najczęstszych schorzeń. Wszystko to powinno znaleźć się na specjalnej stronie 

internetowej skomunikowanej ze stronami szpitali i przychodniami. Powinien być to program 

wieloletni. Stanowiłby ważne uzupełnienie stacjonarnych procesów fizjoterapeutycznych. Na koniec 

Radna dodała, że jest chętne do współpracy przy tworzeniu takiego programu. 

Radny Marek Sowa zaproponował dwie zmiany do budżetu. Pierwszy wniosek dotyczy 

wsparcia leczenia niepłodności metodą naprotechnologii kwotą 1,5 mln zł z programu polityki 

zdrowotnej i leczenie niepłodności metodą zapłodnienia pozaustrojowego dla mieszkańców 

województwa wielkopolskiego. Przywołał słowa Papieża Franciszka. Metoda in vitro jest sprzeczna 

z poglądami ludzi, dla których życie ludzkie jest wartością nienaruszalną. Zabieg ten wiąże się także 

z ryzykiem dla kobiet poddających się temu zabiegowi. Podał przykład zmarłej niedawno hiduski. 

Druga poprawka to dotacja dla Kolei Wielkopolskich na przewóz rowerów dla dużych rodzin od II 

kwartału 2023 roku. Finansowanie proponuje Radny tak jak wcześniej z programu polityki zdrowotnej 
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i leczenie niepłodności metodą zapłodnienia poza ustrojowego dla mieszkańców województwa 

wielkopolskiego.  

Radny Jan Grzesiek podkreślił, że budżet jest dobrze przygotowany. Chciał się odnieść do 

sytuacji tego budżetu w sytuacji szczególnej naszego kraju. Poprzednie budżety były oparte 

o rzeczywistą sytuację gospodarczą. W tej chwili budżet działa na zasadzie „kroplówki rządowej”, 

która zabezpiecza realizacje ustawowych obowiązków zwłaszcza w kontekście utrzymania jednostek 

podległych samorządowi. Dzięki działaniom budżetu nie „wyciągnięto by” tego budżetu i chwała im 

za to w tym zakresie. Natomiast budżet odbiega od rzeczywistości, która wygląda bardzo nieciekawie. 

Prognozy inflacyjne, być może korzystne sygnały cenowe, ale w rzeczywistości podwyżki idą w tempie 

ekspresowym. Jeżeli chodzi o obniżki to albo ich nie ma, albo są rozciągnięte w czasie. Zacytował też 

fragment z budżetu: Ministerstwo Finansów podkreśla, że zmienność wpływów z CIT związana jest 

przede wszystkim z koniunktura gospodarczą, ale też zmianami systemowymi. Stąd zdaniem MF, 

zasadnym było wprowadzenie rozwiązania, które zagwarantuje JST większą stabilność wpływów 

z podatków dochodowych oraz zmniejszy podatność na wahania koniunktury i zmiany prawne oraz 

ograniczy nierówności rozwojowe między samorządami. Należy wskazać, że informacja otrzymana od 

Ministra Finansów, dotycząca wpływów z CIT i PIT stanowi wyłącznie prognozę, czyli nie wiadomo jaki 

będzie końcowy bilans. Oparcie dochodów samorządowych na prognozie uzasadniło wprowadzenie 

w ww. Ustawie mechanizmu korekty dochodów (korekta ex post), czyli jak zauważa Radny przejadamy 

środki finansowe już na zapas. Taki ustawowy mechanizm korekty będzie działał zarówno w razie 

zawyżenia prognozy, jak i w sytuacji jej zaniżenia. Korekta będzie miała zastosowanie 79 wówczas, 

gdy wykonanie dochodów będzie wskazywało, że - na podstawie prognozy - przekazano do JST zbyt 

małe lub za duże kwoty dochodów. Ze względu na dostępność danych, zdaniem MF, faktyczne 

wykonanie dochodów można określić z dwuletnim opóźnieniem, korekta dochodów następowałaby 

2 lata po roku budżetowym. Radny ucieszył się, że chociaż w tym zakresie Ministerstwo Finansów ma 

świadomość, iż trzeba samorządom pomóc, bo w innym przypadku ten budżet tak dobrze by nie 

wyglądał. Mówca podkreślił, że obecnie więcej firm się zamyka niż tworzy, co nie miało miejsca 

w latach ubiegłych. Nie należy się cieszyć, że cena stali i innych surowców spada z tytułu obniżenia 

popytu. Nie wynika to z nadwyżki tworzenia dóbr, tylko mamy zahamowanie. Nie będzie to 

powodowało wzrostu CIT i będzie stagnacja. Radny zaapelował, aby z dystansem podchodzić do 

obecnej sytuacji. Zaznaczył też, że rząd nam dopłaca z naszych pieniędzy, które już włożyliśmy z tytułu 

podwyższonych cen różnego rodzaju surowców, głównie energetycznych. PIT z tytułu podwyższenia 
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najniższego wynagrodzenia także będzie wzrastać. Nie do końca cieszy to Radnego, ponieważ małe 

spółki mogą się zamykać, gdyż nie będzie ich stać na pensje dla pracowników. Jesteśmy w trudnej 

sytuacji. Sytuacja wynikająca z elementów zewnętrznych bardziej może pomaga rządowi niż 

komplikuje. Radny prosił aby nie brać tego przez pryzmat wojny tylko sytuacji koniunktury 

gospodarczo-finansowej. Mówca zaznaczył, że wojna na pewno nie pomaga, ponieważ giną ludzie.  

Radny Zbigniew Czerwiński nawiązał do wypowiedzi radnego Marka Sowy. Z uwagi na 

realizację od dwóch lat programu in vitro mówca poprosił, aby do 19 grudnia uzyskać informacje ile 

kobiet zostało poddanych temu zabiegowi. Ile pozyskano zarodków, ilu dokonano skutecznych 

implementacji oraz ile dzieci urodziło się z tego procesu. Pozwoli to też uzyskać informacje ile 

pojawiło się „śnieżynek”, czyli zamrożonych zarodków. Przez ten proceder powstał też wielki 

przemysł, który żeruje na handlowaniu nadzieją. Radny wyraził zadowolenie z przejęcia Muzeum 

Walk Niepodległościowych i rozpoczęcie procesu budowy Muzeum Powstania Wielkopolskiego. 

Mówca wyraził nadzieję, że uda się uzyskać środki rządowe na ten cel. Podziękował za wpisanie tego 

projektu do Wieloletniej Prognozy Finansowej. Zadowolony mówca był również z rozpoczęcia 

tworzenia nowoczesnego centrum protonoterapii. Wspólnie udało się sprawić, że strona rządowa 

przekazała odpowiedni grunt dla Wielkopolskiego Centrum Onkologii. Należy się cieszyć także 

z rozpoczęcia realizacji programu Kolej+. Mówca ma nadzieję, że ten projekt pozwoli zlikwidować 

szereg białych plam komunikacyjnych. Przypomniał, że w 2001 roku samorząd krytykował Polskie 

Linie Kolejowe za ich politykę. Wtedy zarządca linii kolejowych był za likwidacją jak największej liczby 

połączeń. Na szczęście przez te lata samorząd zmodernizował kilka linii kolejowych, co ostatecznie 

zakończyło się sukcesem. Radny podkreślił, że zawsze jego Klub będzie wspierał działania na rzecz 

Wielkopolski. Na koniec Radny zgłosił dwie poprawki. W imieniu Radnego Łukasza Grabowskiego 

zgłosił poprawkę dotyczącą przeznaczenia 250 tys. zł na szkolenie strzeleckie ludzi młodych 

realizowane przez bractwa kurkowe w województwie wielkopolskim. Środki na ten cel powinny 

zostać przesunięte z puli przeznaczonej na promocję jednostek samorządu terytorialnego. Natomiast 

Radny Zbigniew Czerwiński zawnioskował o przesunięcie do rezerwy zaplanowanego wydatku: 

wyposażenie środowisk informatycznych wojewódzkich, powiatowych i miejskich szpitali. W toku 

prac Komisji Rewizyjnej nabrano uzasadnionego przekonania, że ten projekt nie działa. Zespół 

kontrolny został zlekceważony, dlatego zawnioskuje o zewnętrzny audyt. 

Pani Przewodnicząca Małgorzata Waszak-Klepka zarządziła przerwę w debacie i powitała 

przybyłych gości. Poinformowała, że w przerwie będzie można zobaczyć wystawę poświęcona 100-
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leciu powstania Związku Polaków w Niemczech. Następnie oddała głos Panu Markowi Buławie 

Wójtowi Gminy Zakrzewo. Przybliżył on historię Zakrzewa oraz Domu Polskiego. 

Po wznowieniu obrad, Radny Krzysztof Sobczak zgłosił poprawkę w dziale 600 Transport 

i łączność w Rozdziale 60013 Drogi publiczne wojewódzkie. Zaproponował zwiększenie wydatków 

majątkowych o kwotę 1,5 mln zł na wykonanie prac przygotowawczych i projektowych ciągu pieszo-

rowerowego wzdłuż drogi wojewódzkiej nr 470 w powiecie tureckim i kolskim. Radny zaproponował 

pozyskanie tych środków z Działu 750 Administracja Publiczna Rozdział 75018 Urząd Marszałkowski 

z pozycji „wydatki związane z realizacja zadań statutowych”. Mówca zaznaczył, że droga 470 to jedna 

z najniebezpieczniejszych dróg w regionie. Usytułowany jest przy niej jeden z największych 

pracodawców w regionie. Budowa ciągu pieszo-rowerowego wpłynie na bezpieczeństwo, a także 

lepsze skomunikowanie. 

Radny Adam Cukier stwierdził, że Urząd Marszałkowski ma bardzo dobrych pracowników. 

Prosił o zwiększenie puli na wynagrodzenia, aby nie stracić najlepszych pracowników. Biorąc pod 

uwagę wypowiedź radnego Zbigniewa Czerwińskiego o taniejących surowcach można te kwotę 

pozyskać z pieniędzy przeznaczonych na inwestycje, ponieważ będą one tańsze w realizacji. Zwrócił 

uwagę, ze inflacja wynosi 18%, a fundusz płac wzrasta średnio o 6-7%. 

Marszałek Marek Woźniak podziękował za wszystkie propozycje i zapowiedział, że jeszcze 

dzisiaj Zarząd pędzie je rozpatrywał. Mówca nie chciał się odnosić do nich szczegółowo, ponieważ 

muszą zostać poddane merytorycznej analizie. Zaznaczył, że wynagrodzenia pracowników są 

przedmiotem troski Zarządu. Zostały przyjęte wskaźniki zaproponowane przez rząd jeżeli chodzi 

o regulacje płacowe. Presja płacowa będzie obecna i nie chodzi Marszałkowi tylko o pracowników 

urzędu. Już teraz są propozycja spotkań z przedstawicielami instytucji kultury, czy związków 

zawodowych. Kwestia wynagrodzeń dotyczy także szpitali. To jeden z problemów polskiego systemu 

opieki zdrowotnej, który nie uwzględnia rosnących roszczeń płacowych wynikających chociażby 

z inflacji. Odnosząc się do ogólniejszych sformułowań wypowiadanych w trakcie debaty przez 

Radnego Zbigniewa Czerwińskiego, to Marszałek cieszy się, że inwestycje dla wielkopolski są dla niego 

ważne.  Natomiast entuzjazm związany z dotacjami rządowymi jest trochę inaczej widziany. Mówca 

podkreślił, że nie ma na dziś gwarancji, że deklarowane kwoty udziału i proporcje finansowania 

inwestycji zostaną utrzymane. Widoczne są już oznaki recesji, co być może sprawi, że oferty będą 

mniej wygórowane. Może się jednak stać, że oferty przetargowe będą wyższe niż zakładane. Wtedy 
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po stronie budżetu województwa będzie finansowanie brakujących kwot. Gdy mowa chociażby 

o obwodnicy Szamotuł to obecnie rządowe 50 mln zł starcza na 1/3 inwestycji. Podobnie jest 

z programem Kolej+, który jest dużym znakiem zapytania. Jego los zależy od kosztorysu sporządzenia 

dokumentacji oraz jak potoczą się uzgodnienia terenowe z uwagi na protesty mieszkańców. Jeżeli 

chodzi o EDEM-y to tworzenie rezerwy zaburzy utrzymanie ciągłości. Mówca nie zna jeszcze raportu 

Komisji Rewizyjnej w tej sprawie, ale pojawia się szereg sprzecznych komunikatów. Marszałek 

zamierza się tej sprawie bliżej przyjrzeć. Chociażby protokół Urzędu Kontroli Skarbowej jest 

pozytywny, dlatego mówca będzie się starał całą sytuacje wyjaśnić. Marszałek nie chce zachwiać 

ciągłości, ponieważ od tego zależy powodzenie całego procesu. Stwierdzenie, że program nie działa 

może być nieprawdziwe. Jeżeli chodzi o ogólne oceny kondycji województwa to przyjęte 

z zadowoleniem są większe wpływy, tylko wolano by utrzymać model pewnego ryzyka, ale jednak 

pewnej też samodzielności jeżeli chodzi o dochody budżetu. To, że nastąpił tak zdecydowany wzrost 

to efekt rozwoju województwa. To nie zasługa rządu Zjednoczonej Prawicy. Rząd przejął część 

dochodu z PIT i nie wiadomo co z nim robi. Nie wiadomo czy odda województwu tyle, ile powinien. 

Niepokojące są sformułowania Prezesa Jarosława Kaczyńskiego, który chce wyrównać poziom 

województw w całej Polsce. Oznacza to, ze w Wielkopolsce należy włączyć hamulce, a Polsce 

wschodniej dawać kilkukrotnie większe dotacje, co zresztą ma obecnie miejsce. To stwierdzenie 

o wyrównaniu poziomów jest bardzo groźne. Jeżeli mowa o konkursach ogłaszanych w Polskim Ładzie 

to po dokładnej analizie to widać dysproporcje w przyznawaniu środków. Dobrze, że one są, 

aczkolwiek mówca nie wie, czy tak bardzo powinniśmy je afirmować. Przysparzamy temu państwu 

10% dochodu i redystrybucja jakiś środków do województw to coś normalnego i oczywistego, 

wynikającego z konstytucji. Co do modelu i podkreślania gwarancji i stabilizacji dochodu to jest 

różnica spojrzenia cechująca poszczególne ugrupowania. Platforma Obywatelska woli większą 

autonomię samorządów, a Zjednoczona Prawica lubi silne państwo, które rozdaje pieniądze. 

Przypomina to Marszałkowi bajkę o „Psie i wilku”. Pies afirmuje tam gwarancję stabilizacji, a wilk 

widzi to trochę inaczej. Mówca zacytował fragment tej bajki. Dodał, że cały czas mają obawy czy za 

dwa lata zostanie województwu oddana należna część. Może się okazać, iż ocena budżetu państwa 

będzie niekorzystna, zadłużenie większe i ktoś stwierdzi, żeby tych środków jednak nie oddawać. 

Marszałek ma nadzieje, że za rok będzie mowa o innej sytuacji politycznej, ale rozwiązania 

systemowe, które biorą samorządy na smycz trudno uznać za szczęśliwe i akceptowalne. 
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Radny Marek Sowa odniósł się do tematu podwyżek. Zwrócił uwagę, że są w urzędzie 

pracownicy z wieloletnim stażem, którzy odbiegają pensją od innych pracowników. Mówca zna 

pracowników, którzy czują się pokrzywdzeni i zdaniem mówcy z uwagi na staż i wiedze powinni oni 

być lepiej wynagrodzeni. 

Radny Leszek Bierła zwrócił uwagę, iż cytowany wiersz był z czasów zaboru. Stwierdził, iż może 

powoduje Marszałkiem tęsknota za tamtymi czasami. 

Radny Adam Bogrycewicz zwrócił uwagę, że radny Zbigniew Czerwiński mówi o faktach 

i kwotach, a Marszałek opowiada bajki. 

 

Ad. 9. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie określenia zadań, na które w 2022 roku 

przeznacza się środki Państwowego Funduszu Osób Niepełnosprawnych, przekazane samorządowi 

województwa. 

Przewodnicząca poinformowała, że do projektu uchwały załączone są stosowne opinie Komisji 

Sejmiku Województwa Wielkopolskiego. 

Radni nie wnieśli uwag. 

Uchwała została podjęta przy głosach: 

za: 34,  

przeciw: 0,  

wstrzymujących: 0.  

Uchwała nr XLVII/928/22 stanowi załącznik nr 3 do protokołu. 

 

Ad 10.  Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia Statutu Regionalnego Ośrodka Polityki Społecznej 

w Poznaniu.  

Przewodnicząca poinformowała, że do projektu uchwały załączone są stosowne opinie Komisji 

Sejmiku Województwa Wielkopolskiego. 

 Członek Zarządu Województwa Wielkopolskiego Paulina Stochniałek złożyła autopoprawkę: 

§ 3 ust. 5 „Dyrektora Ośrodka zatrudnia i zwalnia Marszałek Województwa Wielkopolskiego.”  

otrzymuje brzmienie: „Dyrektora Ośrodka zatrudnia i zwalnia Zarząd Województwa 

https://bip.umww.pl/artykuly/2829026/pliki/20221130122709_uchwalaxlvii92822.pdf
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Wielkopolskiego.”;  § 3 ust. 7 „Zastępców Dyrektora Ośrodka zatrudnia i zwalnia Dyrektor Ośrodka 

po zasięgnięciu opinii Marszałka Województwa Wielkopolskiego.” otrzymuje brzmienie: „Zastępców 

Dyrektora Ośrodka zatrudnia i zwalnia Dyrektor Ośrodka po zasięgnięciu opinii Zarządu 

Województwa Wielkopolskiego”. Pozostałe zapisy ww. projektu uchwały pozostają bez zmian. 

 Radny Adam Bogrycewicz poprosił o uzupełnienie z czego ta poprawka wynika? 

 Członek zarządu Paulina Stochniałek wyjaśniła, że zmiana wynika ze zmiany przepisów. W tej 

chwili przepisy stanowią, że to Zarząd, a nie Marszałek zatrudnia i zwalnia przy jednostkach 

podległych.  

Uchwała została podjęta przy głosach: 

za: 35,  

przeciw: 0,  

wstrzymujących: 0.  

Uchwała nr XLVII/929/22 stanowi załącznik nr 4 do protokołu. 

 

Ad 11. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwały w sprawie wyrażenia zgody na udzielenie pomocy 

finansowej w formie dotacji celowej przez Województwo Wielkopolskie Gminie Borek 

Wielkopolski- organizatorowi Zakładu Aktywności Zawodowej w Leonowie. 

Przewodnicząca poinformowała, że do projektu uchwały załączone są stosowne opinie Komisji 

Sejmiku Województwa Wielkopolskiego. 

Radni nie wnieśli uwag. 

Uchwała została podjęta przy głosach: 

za: 35,  

przeciw: 0,  

wstrzymujących: 0.  

Uchwała nr XLVII/930/22 stanowi załącznik nr 5 do protokołu. 

 

https://bip.umww.pl/artykuly/2829026/pliki/20221130122710_uchwalaxlvii92922.pdf
https://bip.umww.pl/artykuly/2829026/pliki/20221130122711_uchwalaxlvii93022.pdf


16 

 
 

Ad 12. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwały w sprawie wyrażenia zgody na udzielenie pomocy 

finansowej w formie dotacji celowej przez Województwo Wielkopolskie Gminie Koźmin 

Wielkopolski - organizatorowi Zakładu Aktywności Zawodowej w Koźminie Wielkopolskim. 

Przewodnicząca poinformowała, że do projektu uchwały załączone są stosowne opinie Komisji 

Sejmiku Województwa Wielkopolskiego. 

Radni nie wnieśli uwag. 

Uchwała została podjęta przy głosach: 

za: 35,  

przeciw: 0,  

wstrzymujących: 0.  

Uchwała nr XLVII/931/22 stanowi załącznik nr 6 do protokołu. 

 

Ad 13. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwały w sprawie wyrażenia zgody na udzielenie pomocy 

finansowej w formie dotacji celowej przez Województwo Wielkopolskie Gminie Lisków - 

organizatorowi Zakładu Aktywności Zawodowej w Swobodzie. 

Przewodnicząca poinformowała, że do projektu uchwały załączone są stosowne opinie Komisji 

Sejmiku Województwa Wielkopolskiego. 

Radni nie wnieśli uwag. 

Uchwała została podjęta przy głosach: 

za: 35,  

przeciw: 0,  

wstrzymujących: 0.  

Uchwała nr XLVII/932/22 stanowi załącznik nr 7 do protokołu. 

 

Ad 14. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwały w sprawie wyrażenia zgody na udzielenie pomocy 

finansowej w formie dotacji celowej przez Województwo Wielkopolskie Gminie Mieścisko - 

organizatorowi Zakładu Aktywności Zawodowej w Gołaszewie.  

https://bip.umww.pl/artykuly/2829026/pliki/20221130122712_uchwalaxlvii93122.pdf
https://bip.umww.pl/artykuly/2829026/pliki/20221130122713_uchwalaxlvii93222.pdf
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Przewodnicząca poinformowała, że do projektu uchwały załączone są stosowne opinie Komisji 

Sejmiku Województwa Wielkopolskiego. 

Radni nie wnieśli uwag. 

Uchwała została podjęta przy głosach: 

za: 35,  

przeciw: 0,  

wstrzymujących: 0.  

Uchwała nr XLVII/933/22 stanowi załącznik nr 8 do protokołu. 

 

Ad. 15. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwały w sprawie wyrażenia zgody na udzielenie pomocy 

finansowej w formie dotacji celowej przez Województwo Wielkopolskie Gminie Żerków - 

organizatorowi Zakładu Aktywności Zawodowej w Żerkowie. 

Przewodnicząca poinformowała, że do projektu uchwały załączone są stosowne opinie Komisji 

Sejmiku Województwa Wielkopolskiego. 

Radni nie wnieśli uwag. 

Uchwała została podjęta przy głosach: 

za: 35,  

przeciw: 0,  

wstrzymujących: 0.  

Uchwała nr XLVII/934/22 stanowi załącznik nr 9 do protokołu. 

 

Ad. 16. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwały w sprawie wyrażenia zgody na udzielenie pomocy 

finansowej w formie dotacji celowej przez Województwo Wielkopolskie Powiatowi 

Ostrzeszowskiemu - organizatorowi Zakładu Aktywności Zawodowej w Książenicach. 

Przewodnicząca poinformowała, że do projektu uchwały załączone są stosowne opinie Komisji 

Sejmiku Województwa Wielkopolskiego. 

Radni nie wnieśli uwag. 

Uchwała została podjęta przy głosach: 

https://bip.umww.pl/artykuly/2829026/pliki/20221130122714_uchwalaxlvii93322.pdf
https://bip.umww.pl/artykuly/2829026/pliki/20221130122715_uchwalaxlvii93422.pdf
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za: 34,  

przeciw: 0,  

wstrzymujących: 0.  

Uchwała nr XLVII/935/22 stanowi załącznik nr 10 do protokołu. 

 

Ad. 17. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie nadania statutu Szpitalowi 

Wojewódzkiemu w Poznaniu.  

Przewodnicząca poinformowała, że do projektu uchwały załączone są stosowne opinie Komisji 

Sejmiku Województwa Wielkopolskiego. 

Radni nie wnieśli uwag. 

Uchwała została podjęta przy głosach: 

za: 35,  

przeciw: 0,  

wstrzymujących: 0.  

Uchwała nr XLVII/936/22 stanowi załącznik nr 11 do protokołu. 

 

Ad. 18. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na udzielenie przez 

Województwo Wielkopolskie pomocy finansowej gminom na zakupy inwestycyjne i zadania 

inwestycyjne w 2022 roku w ramach Wojewódzkiego Programu Profilaktyki i Rozwiązywania 

Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii dla Województwa Wielkopolskiego 

na lata 2022 – 2026. 

Przewodnicząca poinformowała, że do projektu uchwały załączone są stosowne opinie Komisji 

Sejmiku Województwa Wielkopolskiego. 

Uchwała została podjęta przy głosach: 

za: 34,  

przeciw: 0,  

wstrzymujących: 0.  

Uchwała nr XLVII/937/22 stanowi załącznik nr 12 do protokołu. 

https://bip.umww.pl/artykuly/2829026/pliki/20221130122716_uchwalaxlvii93522.pdf
https://bip.umww.pl/artykuly/2829026/pliki/20221130122717_uchwalaxlvii93622.pdf
https://bip.umww.pl/artykuly/2829026/pliki/20221130122718_uchwalaxlvii93722.pdf
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Ad. 19. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na udzielenie przez Województwo 

Wielkopolskie pomocy finansowej dla Gminy i Miasta Nowe Skalmierzyce na zakup inwestycyjny 

i zadanie inwestycyjne realizowane w latach 2022-2023 w ramach Wojewódzkiego Programu 

Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych oraz Przeciwdziałania Narkomanii dla 

Województwa Wielkopolskiego na lata 2022 – 2026. 

Przewodnicząca poinformowała, że do projektu uchwały załączone są stosowne opinie Komisji 

Sejmiku Województwa Wielkopolskiego. 

Przewodnicząca poinformowała, że do projektu uchwały załączone są stosowne opinie Komisji 

Sejmiku Województwa Wielkopolskiego. 

Uchwała została podjęta przy głosach: 

za: 35,  

przeciw: 0,  

wstrzymujących: 0.  

Uchwała nr XLVII/938/22 stanowi załącznik nr 13 do protokołu. 

 

WYCOFANY Ad. 20. Podjęcie uchwały w sprawie: wyznaczenia przedstawiciela podmiotu 

tworzącego do składu komisji konkursowej powołanej do przeprowadzenia konkursu na 

stanowisko Zastępcy Dyrektora ds. Lecznictwa Wojewódzkiego Szpitala Zespolonego im. Ludwika 

Perzyny w Kaliszu. 

 

Ad. 21. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie powołania Rady Społecznej działającej 

przy Wielkopolskim Centrum Onkologii im. Marii Skłodowskiej - Curie w Poznaniu. 

Przewodnicząca poinformowała, że do projektu uchwały załączone są stosowne opinie Komisji 

Sejmiku Województwa Wielkopolskiego. 

Uchwała została podjęta przy głosach: 

za: 35,  

przeciw: 0,  

https://bip.umww.pl/artykuly/2829026/pliki/20221130122719_uchwalaxlvii93822.pdf
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wstrzymujących: 0.  

Uchwała nr XLVII/939/22 stanowi załącznik nr 14 do protokołu. 

 

Ad. 22. Podjęcie uchwały zmieniającej uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na przekazanie przez 

Województwo Wielkopolskie pomocy finansowej na zadania w zakresie bezpieczeństwa 

publicznego Gminie Krzywiń. 

Przewodnicząca poinformowała, że do projektu uchwały załączone są stosowne opinie Komisji 

Sejmiku Województwa Wielkopolskiego. 

Uchwała została podjęta przy głosach: 

za: 34,  

przeciw: 0,  

wstrzymujących: 0.  

Uchwała nr XLVII/940/22 stanowi załącznik nr 15 do protokołu. 

 

Ad. 23. Podjęcie uchwały w sprawie: powierzenia Gminie Kępno prowadzenia zadania publicznego 

w zakresie zarządzania publiczną drogą wojewódzką nr 482 w m. Kępno w obrębie skrzyżowania 

ulic: Granitowej, Wieluńskiej, Rozwojowej oraz prawoskrętu z ul. Przemysłowej na DW 482. 

Przewodnicząca poinformowała, że do projektu uchwały załączone są stosowne opinie Komisji 

Sejmiku Województwa Wielkopolskiego. 

Uchwała została podjęta przy głosach: 

za: 35,  

przeciw: 0,  

wstrzymujących: 0.  

Uchwała nr XLVII/941/22 stanowi załącznik nr 16 do protokołu. 

 

Ad. 24. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenie stanowiska związanego z apelem Rady Miasta 

i Gminy Szamotuły dotyczącego wydłużenia terminów użytkowania urządzeń służących do 

ogrzewania budynków i lokali mieszkalnych. 

https://bip.umww.pl/artykuly/2829026/pliki/20221130122720_uchwalaxlvii93922.pdf
https://bip.umww.pl/artykuly/2829026/pliki/20221130122721_uchwalaxlvii94022.pdf
https://bip.umww.pl/artykuly/2829026/pliki/20221130122722_uchwalaxlvii94122.pdf
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Przewodnicząca poinformowała, że do projektu uchwały załączone są stosowne opinie Komisji 

Sejmiku Województwa Wielkopolskiego. 

Głos zabrał Radny Zbigniew Czerwiński i stwierdził, że być może zbyt pochopnie podjęliśmy 

w tej sprawie decyzję. Rada Miasta i Gminy Szamotuły zwróciła uwagę na istotne okoliczności. Proces 

modernizacji postępował przy pomocy różnych programów na współfinansowanie ze strony 

Narodowego Funduszu Ochrony Środowiska. Jednak sytuacja, która została zapoczątkowana jesienią 

2021 roku – wówczas pojawiły się pierwsze elementy kryzysowe związane z ceną gazu – wytworzyły 

naturalną tendencję do obserwowania tego, co się dzieje. Dodatkowo, sytuacje pogorszył wybuch 

wojny w Ukrainie. W związku z tym mamy 2 możliwości: nie oglądać się na sytuację albo dojdzie do 

tego, że uchwalimy ambitny program, ale wówczas okaże się że nadal jest kilkanaście albo 20 procent 

tego rodzaju instalacji. Moim zdaniem oczywiście należy wymieniać instalacje na takie, które są mniej 

uciążliwe dla środowiska. Nie możemy zamykać oczu na realia, bo może okazać się, że ilość instalacji 

niespełniających wymogów jest ciągle znaczna. Program powinien zakładać współpracę 

z mieszkańcami. Na zakończenie mówca stwierdził, iż nie jest to słuszne stanowisko i powinniśmy 

wrócić do debaty i nie powinniśmy podjąć rewizji wprowadzonych terminów i zwiększyć system 

zachęt. Klub Radnych Prawo i Sprawiedliwość nie poprze tego projektu. 

Do wypowiedzi odniósł się Pan Jacek Bogusławski Członek Zarządu Województwa 

Wielkopolskiego. Do tej pory rząd nie złagodził przepisów dotyczących realizowania programów 

ochrony powietrza, która są także aktami prawa miejscowego i razem z uchwałami antysmogowymi 

wzajemnie się uzupełniają do osiągnięcia dopuszczalnych norm pyłów. Z otrzymanych informacji nie 

wynika czy rada przeprowadziła jakiekolwiek analizy jakości powietrza oraz skutków wprowadzania 

tych przepisów np. na zdrowie mieszkańców. zapisy uchwał antysmogowych w przypadku wymiany 

kopciuchów będą obowiązywały w Wielkopolsce od stycznia 2024 rok, a więc za rok, w zależności od 

sytuacji. Możliwe, że nasz zespół ekspercki wznowi pracę w tym zakresie. Mówca podał także przykład 

województwa mazowieckiego. Najważniejszym jest, aby przy korekcie uchwał antysmogowych 

pamiętać o zdrowiu naszych mieszkańców. Mówca podał także statystyki dotyczące tego, że w Polsce 

co roku ze względu na złą jakość powietrza umiera 40 tys. osób, z czego 10 procent w Wielkopolsce. 

Zachęcił do korzystania z programu Czyste Powietrze.  

Uchwała została podjęta przy głosach: 

za: 26,  
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przeciw: 8,  

wstrzymujących: 0.  

Uchwała nr XLVII/942/22 stanowi załącznik nr 17 do protokołu. 

 

Ad. 25. Podjęcie uchwały zmieniający uchwałę Nr XXX/593/2013 Sejmiku Województwa 

Wielkopolskiego z dnia 28 stycznia 2013 r. w sprawie nadania statutu jednostce budżetowej pod 

nazwą „Wielkopolski Zarząd Geodezji, Kartografii i Administrowania Mieniem w Poznaniu”. 

Przewodnicząca poinformowała, że do projektu uchwały załączone są stosowne opinie Komisji 

Sejmiku Województwa Wielkopolskiego. 

Radni nie wnieśli uwag. 

Uchwała została podjęta przy głosach: 

za: 34,  

przeciw: 0,  

wstrzymujących: 0.  

Uchwała nr XLVII/943/22 stanowi załącznik nr 18 do protokołu. 

 

Ad. 26. Podjęcie uchwały w sprawie wystąpienia Województwa Wielkopolskiego z Europejskiej 

Sieci Regionalnego Dziedzictwa Kulinarnego (ang.: European Network of Regional Culinary 

Heritage). 

Przewodnicząca poinformowała, że do projektu uchwały załączone są stosowne opinie Komisji 

Sejmiku Województwa Wielkopolskiego. 

Radni nie wnieśli uwag. 

Uchwała została podjęta przy głosach: 

za: 34,  

przeciw: 0,  

wstrzymujących: 0.  

Uchwała nr XLVII/944/22 stanowi załącznik nr 19 do protokołu. 

 

https://bip.umww.pl/artykuly/2829026/pliki/20221130122723_uchwalaxlvii94222.pdf
https://bip.umww.pl/artykuly/2829026/pliki/20221130122724_uchwalaxlvii94322.pdf
https://bip.umww.pl/artykuly/2829026/pliki/20221130122725_uchwalaxlvii94422.pdf
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Ad. 27. Podjęcie uchwały w sprawie udzielenia przez Województwo Wielkopolskie pomocy 

finansowej Gminie Ostroróg na zadanie remontowe, realizowane w ramach  Programu „Kulisy 

kultury". 

Przewodnicząca poinformowała, że do projektu uchwały załączone są stosowne opinie Komisji 

Sejmiku Województwa Wielkopolskiego. 

Uchwała została podjęta przy głosach: 

za: 34,  

przeciw: 0,  

wstrzymujących: 0.  

Uchwała nr XLVII/945/22 stanowi załącznik nr 20 do protokołu. 

 

Ad. 28. Informacja o działalności Magazynu Samorządowego "Monitor Wielkopolski". 

Radni nie wnieśli uwag. 

Sejmik przyjął informację do wiadomości. 

 

Ad. 29. Sprawozdanie Zarządu Województwa Wielkopolskiego z realizacji uchwał Sejmiku 

Województwa Wielkopolskiego VI kadencji podjętych w III kwartale 2022 roku. 

Radni nie wnieśli uwag. 

Sejmik przyjął sprawozdanie do wiadomości. 

 

Ad. 30. Sprawozdanie z bieżącej działalności Zarządu Województwa Wielkopolskiego w okresie 

pomiędzy sesjami Sejmiku Województwa Wielkopolskiego. 

Radny Krzysztof Sobczak zapytał Pana Jacka Bogusławskiego Członka Zarządu o wizytę 

w Turku w dniu 7 listopada br. Na konferencji prasowej stwierdził Pan Marszałek, że zostanie 

wydłużony czas rozliczenia inwestycji ze środków unijnych prowadzonej na terenie miasta do czerwca 

przyszłego roku – jakie procedury rozliczeniowe uległy zmianie, że potrzebny jest 7-miesięczny okres 

jej rozliczenia? Zacytował także wypowiedź Pana Marszałka dot. geotermii w Turku – kogo Pan 

Marszałek miał na myśli mówiąc, że ktoś działa na szkodę regionu i blokuje tę inwestycję? 

https://bip.umww.pl/artykuly/2829026/pliki/20221130122726_uchwalaxlvii94522.pdf
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 Członek Zarządu Województwa Wielkopolskiego Jacek Bogusławski poinformował, 

że podczas konferencji podsumowane były zadania realizowane, szczególnie te z uwzględnieniem 

środków z samorządu województwa. Termin został wydłużony zgodnie z wnioskiem, który został 

złożony do instytucji zaradzającej, tam są wykazane powody. Z posiadanych informacji wynika, 

że inwestycja będzie rozliczona szybciej. Odpowiadając na drugie pytanie wyjaśnił, że wszyscy 

powinni wspierać wszelkie odnawialne źródła energii, które można wykorzystać na rzecz 

mieszkańców. Wiele osób angażuje się, żeby z wód geotermalnych mogli korzystać mieszkańcy Turku 

oraz powiatu. Każda osoba, które blokuje wydłużenie terminu powinna się bić w pierś.  

 Radny Krzysztof Sobczak raz jeszcze zadał drugie pytanie – do kogo się Pan Marszałek zwracał 

jako do przeciwników geotermii w Turku? Mówca nie zna nikogo kto byłby przeciwny tej inwestycji. 

 Pan Jacek Bogusławski Członek Zarządu wyraził zadowolenie, że Pan Radny popiera tę 

inwestycję. 

 Radny Adam Bogrycewicz zauważył, że Pan Jacek Bogusławski nie odpowiada na te pytania. 

Być może zechciałby sobie przypomnieć kogo ma na myśli mówiąc o osobach, które blokuję 

inwestycję.  

Sejmik przyjął sprawozdanie do wiadomości. 

 

Ad. 31. Interpelacje i zapytania radnych. 

Radny Przemysław Ajchler skierował interpelację w sprawie możliwości uruchomienia zastępczej 

komunikacji PKP Przewozy Regionalne na trasie Wronki – Międzychód do czasu uruchomienia 

planowanego połączenia kolejowego w ramach projektu Kolej+. 

Radny Adam Bogrycewicz wystosował: 

 ustne zapytanie w sprawie planu utworzenia jednostki budżetowej Wielkopolskie Samorządowe 

Centrum Rozwoju Wsi (data wpływu zapytania pisemnego do Kancelarii Sejmiku: 30.11.2022 r.); 

 podniósł kwestię Międzynarodowych Targów Poznańskich – Województwo Wielkopolskie 

zwiększa kapitał tej spółki, poprosił o analizę efektów czy te pieniądze przyczyniają się do 

realizacji celów uwzględnionych w naszych dokumentach? 

 ustne zapytanie w sprawie profilu „Wielkopolska,tej” (data wpływu zapytania pisemnego do 

Kancelarii Sejmiku: 30.11.2022 r.); 

https://bip.umww.pl/interpelacje-i-zapytania---546
https://bip.umww.pl/interpelacje-i-zapytania---554
https://bip.umww.pl/interpelacje-i-zapytania---552
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 ustne zapytanie dotyczące rządowego wsparcia „Poprawa dostępności komunikacyjnej poprzez 

rozbudowę infrastruktury drogowo-mostowej Województwa Wielkopolskiego.” (data wpływu 

zapytania pisemnego do Kancelarii Sejmiku: 30.11.2022 r.); 

 zapytanie w sprawie finansowania szpitali w Wielkopolsce (data wpływu zapytania pisemnego 

do Kancelarii Sejmiku: 29.11.2022 r.). 

Radny Andrzej Pichet złożył: 

 zapytanie w sprawie utworzenia funpage dla działań Sejmiku Województwa Wielkopolskiego 

oraz utworzenia konta na Twitterze, którą ponowiłem w dniu 29.10.2019; 

 interpelację w sprawie zabezpieczenia środków w budżecie na rok 2023 i podjęcie 

natychmiastowych działań w celu poprawy bezpieczeństwa użytkowników i osób mieszkających 

wzdłuż drogi wojewódzkiej DW449; 

 interpelację w sprawie możliwości uruchomienia dodatkowych połączeń pomiędzy Ostrowem 

Wielkopolskim i Kaliszem; 

 interpelację w sprawie sytuacji, która miała miejsce podczas Jesiennych Targów Rolno-

Ogrodniczych AgroMasz w Marszewie. 

Radny Jarosław Maciejewski złożył interpelację dotyczącą braku realizacji przez Państwowe 

Gospodarstwo Wodne Wody Polskie zbiornika retencyjno-przeciwpowodziowego w miejscowości 

Laskownica w powiecie wągrowieckim. 

Radny Marek Gola skierował interpelację w sprawie wykonania oświetlenia nad pasami przejścia dla 

pieszych przy drodze wojewódzkiej nr 432 na terenie powiatu średzkiego, wyjazd z miejscowości 

Środa Wielkopolska w kierunku Zaniemyśla, za drogą S11, przy skrzyżowaniu z ulicą Fabryczną (droga 

powiatowa) – dojazd do firmy Polipak Sp. z o.o. 

Radna Agnieszka Grzechowiak złożyła: 

 interpelację w sprawie przyznania pomocy finansowej dla Szpitala Powiatowego w Wągrowcu na 

zakup sprzętów. 

 zapytanie w sprawie obchodów 104. rocznicy wybuchu Powstania Wielkopolskiego; 

Radna Zofia Itman skierowała: 

https://bip.umww.pl/interpelacje-i-zapytania---553
https://e-radni.umww.pl/dokument/content/html/85265
https://bip.umww.pl/interpelacje-i-zapytania---548
https://bip.umww.pl/interpelacje-i-zapytania---538
https://bip.umww.pl/interpelacje-i-zapytania---536
https://bip.umww.pl/interpelacje-i-zapytania---537
https://bip.umww.pl/interpelacje-i-zapytania---547
https://bip.umww.pl/interpelacje-i-zapytania---535
https://bip.umww.pl/interpelacje-i-zapytania---539
https://bip.umww.pl/interpelacje-i-zapytania---549
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 interpelację dotyczącą wydłużenia kursowania pociągów spółki Koleje Wielkopolskie w rozkładzie 

2022/2023 na trasie Poznań – Kutno oraz poprawy skomunikowani, ze względu na długie przerwy 

w kursowaniu pociągów na linii kolejowej nr 3; 

 interpelację w sprawie poprawy kursowania pociągów spółki Koleje Wielkopolskie w rozkładzie 

2022/2023 na trasie Gniezno – Jarocin; 

 interpelację w sprawie budowy przystanku Konin Wschód Osiedle V w lokalizacji ulicy Okólnej. 

Radny Marek Sowa złożył interpelację w sprawie zmiany zamówienia na nowe składy zestawów 

pociągowych w części dotyczącej stojaków do przewozu rowerów. 

Radna Marzena Wodzińska skierowała interpelację w sprawie zabezpieczenia środków w budżecie 

województwa wielkopolskiego na rok 2023 i kolejne lata oraz podjęcie działań w celu poprawy 

bezpieczeństwa użytkowników drogi wojewódzkiej 449 w Gminie Kobyla Góra, w szczególności 

dzieci, które codziennie narażone są na niebezpieczeństwo poprzez wzmożony ruch samochodów, 

który zwiększa się z roku na rok. 

Radna Ewa Panowicz wystosowała interpelację w sprawie zniesienia zakazu poruszania się ciągników 

rolniczych na całym odcinku obwodnicy Rawicza w ciągu DK 36 tj. od Ronda Sarnowskiego do Ronda 

Załęcze oraz interpelację dotyczącą sfinansowania w 2023r. zakupu robota chirurgicznego dla 

Wojewódzkiego Szpitala Zespolonego w Lesznie. 

Radny Jan Grzesiek złożył interpelację w sprawie realizacji budowy ścieżek pieszo-rowerowych. 

 

Odnosząc się do wypowiedzi Radnego Adama Bogrycewicza w sprawie planu utworzenia 

jednostki budżetowej Wielkopolskie Samorządowe Centrum Rozwoju Wsi Wicemarszałek 

Województwa Wielkopolskiego Pan Krzysztof Grabowski zapowiedział, że odpowiedź będzie 

udzielona pisemna, ale podkreślił, że w Urzędzie jest taki styl pracy, że nie ma tajnych maili czy 

notatek. Zgodził się także z Radnym Andrzejem Pichetem i zapewnił, że o wyjaśnienie poproszony 

zostanie organizator Jesiennych Targów Rolno-Ogrodniczych AgroMasz w Marszewie. W sprawie 

zbiornika Laskownica wyjaśnił, że Wielkopolski Zarząd Melioracji i Urządzeń Wodnych przygotował 

w tej sprawie dokumentację. Wiele lat temu Wody Polskie odebrały samorządom kompetencje w 

https://bip.umww.pl/interpelacje-i-zapytania---544
https://bip.umww.pl/interpelacje-i-zapytania---543
https://bip.umww.pl/interpelacje-i-zapytania---551
https://bip.umww.pl/interpelacje-i-zapytania---541
https://bip.umww.pl/interpelacje-i-zapytania---540
https://bip.umww.pl/interpelacje-i-zapytania---542
https://bip.umww.pl/interpelacje-i-zapytania---545
https://bip.umww.pl/interpelacje-i-zapytania---555
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tym zakresie, a być może gdyby nie to, to ta inwestycja byłaby dalej posunięta. Widać, że Wody 

Polskie z wieloma inwestycjami sobie nie radzą i nie są do nich przygotowane. 

 

Ad 32.  Zamknięcie posiedzenia. 

Wobec wyczerpania porządku obrad, Przewodnicząca Sejmiku Województwa 

Wielkopolskiego Małgorzata Waszak-Klepka zamknęła XLVII Sesję Sejmiku Województwa 

Wielkopolskiego. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Protokół sporządzili: 

Patryk Szczechowiak 

Małgorzata Ziarnek 



PROJEKT WIELOLETNIEJ PROGNOZY FINANSOWEJ 
WOJEWÓDZTWA WIELKOPOLSKIEGO 

NA 2023 ROK I LATA NASTĘPNE

PROJEKT BUDŻETU WOJEWÓDZTWA WIELKOPOLSKIEGO 
NA 2023 ROK

Poznań, listopad 2022 r.



Zewnętrzne czynniki ryzyka dla budżetu 2023 roku

• Prognozowane spowolnienie gospodarcze,

• Wysoka i utrzymująca się inflacja (17,9% w X 2022 r.),

• Wzrost kosztów realizowanych działań, zarówno bieżących 

jak i majątkowych (m.in. kosztów pracy, energii, paliw),

• Wzrost kosztów obsługi długu,

• Zmienność prawa w zakresie dochodów JST – wpływ na 

realistyczność planowania, 

• Program regionalny dla perspektywy 2021-2027 jest na 

etapie zatwierdzania przez KE.



Polityka finansowa Województwa w 2023 roku

Zarządzanie finansami Województwa – priorytety:

• zachowanie płynności finansowej,

• utrzymanie nadwyżki operacyjnej,

• utworzenie rezerw celowych w budżecie - elastyczne i sprawniejsze zarządzanie wydatkami, 

uruchomienie w zależności od sytuacji gospodarczej,

• zabezpieczenie potrzeb pożyczkowych Województwa w latach 2023-2024 – umowa kredytu        

z Europejskim Bankiem Inwestycyjnym,

• konieczność zwiększenia wysokości kredytu w przypadku pogorszenia sytuacji gospodarczej       

w celu realizacji zaplanowanych inwestycji.



Wprowadzone zmiany epizodyczne w ustawie o  dochodach 
JST w latach 2021-2023

• W XI 2021 r. – uzupełnienie subwencji ogólnej, łagodzenie skutków finansowych wprowadzanego 

z początkiem 2022 r. Polskiego Ładu – kwota 26,0 mln zł do wykorzystania w 2021 r. lub w 2022 r.

• Nowelizacja ustawy o dochodach JST we  IX/2022 r. - wprowadzenie zapisu „w 2023 r. JST nie 

otrzymują subwencji rozwojowej”,

• W miesiącach X-XII 2022 r. wpływ środków przesuniętych z 2023 r. z subwencji rozwojowej (jako 

zwiększenie dochodów z PIT), kwota – 40,9 mln zł (minimum 15% zablokowane na inwestycje 

w zakresie m.in. poprawy efektywności energetycznej, rozwoju odnawialnych źródeł energii). 



Wpływy z podatku CIT w latach 2021-2023 (w mln zł) 

985,1 975,3

1 372,2 1 400,2

2021 2022 2022 SP 2023

• Zgodnie z szacunkowym wykonaniem budżetu państwa w miesiącach I-IX 2022 r. dochody z CIT były
wyższe o 40,7% w porównaniu z tym samym okresem w 2021 roku.

• Gdyby tę samą dynamikę przyjąć dla Województwa i zakładając, że w 2022 r. obowiązywałyby jeszcze
stare przepisy (SP) w zakresie dochodów, to Województwo w 2022 r. otrzymałoby 1 372,2 mln zł a nie
975,3 mln zł jak zakłada prognoza Ministra Finansów. Przy obecnych przepisach ewentualne wyrównanie
nastąpi w 2024 roku.



Podstawowe dane budżetu na 2023 rok (w zł)

Dochody      2 235 697 142

Wydatki       2 539 726 694

Wynik budżetu (deficyt) - 304 029 552



Deficyt budżetu, spłata zadłużenia oraz źródła  
finansowania w 2023 roku 

Deficyt 2023 roku – 304,0 mln zł

Spłata zadłużenia  – 40,8 mln zł

Wolne środki – 269,8 mln zł

Kredyt z EBI   – 75,0 mln zł

-344,8 mln zł +344,8 mln zł



Kwota długu w latach 2013-2026 (mln zł)
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Średni koszt obsługi długu w latach 2010-2023

1,52%

2,73%

3,73%

2,74%

3,37%
3,16% 3,12%

3,36%

2,23%
2,47% 2,56%

1,35%
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1 179,3

654,2

125,7 158,7

1 555,3

387,2

153,0 140,2

Udziały we wpływach z
podatków

Dotacje celowe Subwencja ogólna Pozostałe dochody

Dochody budżetu 2022/2023

PW 2022
Ogółem: 2 117,9 mln zł

2023
Ogółem: 2 235,7 mln zł

(+31,9%)

(-40,8 %)

(-11,7 %)(+21,7%)

(+5,6 %)



Wydatki budżetu w 2023 r. 

Bieżące
1 497 618 747
59,0% wydatków

Majątkowe
1 042 107 947
41,0% wydatków

1 259,6

899,4

1 497,6

1 042,1

Wydatki bieżące Wydatki majątkowe

PW 2022

2023

(+18,9%)

(+15,9%)



Wydatki budżetu w 2023 r. - struktura 

Gospodarka komunalna i 
ochrona środowiska, parki 

krajobrazowe
47,3 mln

(1,9%)

Turystyka i kultura fizyczna
23,2 mln

(0,9%)
Transport i łączność

1 055,5 mln
(41,6 %)

Ochrona zdrowia
Pomoc społeczna

Pozostałe zadania w zakresie 
polityki spolecznej

Rodzina
434,1 mln
(17,1 %)Administracja publiczna

254,8 mln
(10,0 %)

Różne rozliczenia i obsługa 
długu publicznego

209,7 mln
(8,2%)

Kultura i ochrona dziedzictwa 
narodowego

207,9 mln
(8,2%)

Oświata i wychowanie, 
edukacyjna opieka 

wychowawcza
196,1 mln 

(7,7%)

Rolnictwo i łowiectwo
70,0 mln

(2,8%)

Pozostałe działy
41,1 mln

(1,6%)



Inwestycje drogowe – 467 883 685 zł 
w porównaniu z 2022 r. wzrosną o 78 476 491 zł 

Największe zadania 
Poprawa dostępności komunikacyjnej poprzez rozbudowę infrastruktury drogowo-mostowej Województwa 
Wielkopolskiego (współfinansowanie Rządowy Fundusz Polski Ład Fundusz Inwestycji Strategicznych
łączne nakłady 68 421 053 zł) 35 921 053 zł

Budowa obwodnicy Gostynia w ciągu drogi wojewódzkiej nr 434 
(współfinansowanie UE) 30 417 714 zł

Rozbudowa drogi wojewódzkiej nr 441 Miłosław-Borzykowo, na odcinku 
Miłosław-Mikuszewo, teren gminy Miłosław (współfinansowanie UE) 26 164 167 zł

Budowa obwodnicy Rogoźna w ciągu drogi wojewódzkiej nr 241 
(współfinansowanie Rządowy Fundusz Rozwoju Dróg) 19 470 880 zł

Opracowanie dokumentacji i wykup gruntów pod przyszłe inwestycje: 57 207 208 zł

Inwestycje drogowe jednoroczne: 62 750 000 zł  

Bieżące utrzymanie dróg i mostów: 140 000 000 zł  
o 31 564 687 zł więcej niż w 2022 r.

obejmuje również budowę 2 obwodnic: Kościan i Szamotuły
(łączne nakłady w latach 2022–2026:  257 250 400 zł )



Krajowe pasażerskie przewozy kolejowe 

Dofinansowanie przewozów pasażerskich kolejowych: 320 000 000 zł
o 64 104 400 zł więcej niż w 2022 r. (+25,1%)  

Poznańska Kolej Metropolitalna (PKM)
47 Jednostek Samorządu Terytorialnego 20 363 743 zł

Naprawy rewizyjne i główne oraz modernizacja
kolejowych pojazdów szynowych                                                           45 941 925 zł

Kolej+ ?



Inwestycje w ochronie zdrowia – 264 265 798 zł 
Największe zadania 

Wielkopolskie Centrum Onkologii w Poznaniu, w tym: 87 250 475 zł

• Budynek ambulatoryjny – rozbudowa WCO w kierunku ul. Strzeleckiej

(łączne nakłady  94 959 468 zł)                                                                                                  56 040 000 zł 

• Zintegrowany, Wielodyscyplinarny System Profilaktyki, Diagnostyki 

i Leczenia Chorób  Nowotworowych w Polsce Zachodniej 15 000 000 zł 

• Doposażenie Ośrodków Radioterapii w Pile, Kaliszu i Poznaniu 7 512 200 zł

Szpital Wojewódzki w Poznaniu, w tym: 95 275 443 zł

• Budowa Centrum Medycyny Ratunkowej 33 584 829 zł 

Wojewódzki Szpital Zespolony w Kaliszu, w tym: 25 973 514 zł

• Budowa Bloku Operacyjnego z OAiIT i Centralną Sterylizatornią 5 951 699 zł 

(łączne nakłady w latach 2022-2025: 129 908 641 zł)

Inwestycje w odnawialne źródła energii, Budowa farmy fotowoltaicznej 21 365 601 zł

• (łączne nakłady w latach 2022-2023: 29 004 799 zł )

SW w Poznaniu, WSZ w Kaliszu, Koninie, Wlkp. Centrum Pulmonologii i Torakochirurgii 

w Poznaniu i Chodzieży, Wlkp .Centrum Psychiatryczne w Kościanie, Sokołówka



Inwestycje związane z zagospodarowaniem nieruchomości po 
dawnym szpitalu dziecięcym 

Opracowanie dokumentacji projektowo-kosztorysowej dla zadania pn. 
„Przebudowa i rozbudowa budynków dawnego szpitala dziecięcego przy 
ul. Nowowiejskiego w Poznaniu oraz zmiana sposobu użytkowania na cele 
oświatowe dla Publicznej Biblioteki Pedagogicznej w Poznaniu 
i Ośrodka Doskonalenia Nauczycieli w Poznaniu” 2 700 000 zł

Budowa kompleksu mieszkalno-biurowego dla pracowników
i personelu medycznego: 16 638 304 zł
(łączne nakłady w latach 2022-2024: 80 270 590 zł)

Budowa siedziby ROPS w Poznaniu wraz z zagospodarowaniem 
nieruchomości przy ulicy Spornej oraz projektem jej dalszej rozbudowy: 15 267 536 zł
(łączne nakłady w latach 2021-2024: 28 801 956 zł)

Przeprowadzenie działań związanych z procedurą wyburzenia budynku
poradni przy ul. Spornej w Poznaniu: 345 660 zł



Profilaktyka zdrowotna - wybrane programy

• Program polityki zdrowotnej leczenia niepłodności metodą zapłodnienia 
pozaustrojowego dla mieszkańców województwa wielkopolskiego 2 000 000 zł

• Regionalny program rehabilitacji młodzieży z zaburzeniami depresyjnymi 
okres realizacji lata 2023-2025, łączne nakłady: 3 616 668 zł 1 205 556 zł

• Regionalny program rehabilitacji osób z zaburzeniami depresyjnymi 566 788  zł

• Program psychiatryczny terapeutyczno –rehabilitacyjny połączony 
z aktywizacją pacjentów 424 191 zł

• Wielkopolski projekt badawczo-rozwojowy w zakresie diagnostyki,                              
rehabilitacji medycznej, terapii, opieki i edukacji dla dzieci i młodzieży 
ze Spektrum Poalkoholowych Zaburzeń Rozwojowych (FASD) 3 033 000 zł



Wydatki na kulturę i ochronę dziedzictwa kulturowego

Wydatki bieżące
Dotacje podmiotowe dla 23 instytucji kultury – 155 134 000 zł  

(-)

Zmiany organizacyjne od 1 stycznia 2023 r. 
• przejęcie przez SWW od m. Poznania 2 instytucji kultury,
• przekazanie przez SWW m. Poznań 1 instytucji kultury.  

(+)



 Modernizacja sceny głównej Teatru Wielkiego im. St. Moniuszki 
w Poznaniu 7 201 734 zł

 Przebudowa wejścia Sceny Nowej i Trzeciej Sceny Teatru Nowego 
w Poznaniu 5 800 000 zł

 Modernizacja sali widowiskowo-kinowej i holu głównego w budynku                                                      
Centrum Kultury i Sztuki w Kaliszu 3 853 135 zł

 Adaptacja i przebudowa budynku gospodarczo-mieszkalnego stajni 
i wozowni na potrzeby działań instytucji w Pałacu                                                                                       
Generała Dąbrowskiego w Winnej Górze 3 900 000 zł

 Kulisy kultury - program wsparcia dla samorządów                                                                                              
na poprawę i rozwój infrastruktury kulturalnej                                                                                                              
- dotacje dla JST                                            3 000 000 zł 

Inwestycje w kulturze – 39 636 390 zł

Największe zadania 



• Budowa nowoczesnego obiektu muzealnego o znaczeniu narodowym, upamiętniającego największe
zwycięskie powstanie w historii Polski, wzmacniające potencjał kulturowy i infrastrukturę kultury
w Regionie.

• Zarząd Województwa podejmie działania w celu uzyskania współfinansowania ze środków krajowych
oraz ze środków europejskich.

• łączne nakłady w okresie realizacji 2017-2026: 376 179 146 zł, w 2023 r. - 12 000 000 zł

Budowa Muzeum Powstania Wielkopolskiego 1918-1919



Finansowanie oświaty a subwencja oświatowa 

Edukacja – 19 jednostek oświatowych 

Wynagrodzenia i składki od nich naliczane 86 821 951 zł
(123,5 % subwencji oświatowej)

Wydatki związane z realizacją zadań statutowych 20 196 299 zł

WYDATKI BIEŻĄCE OGÓŁEM 107 018 250 zł

Subwencja oświatowa 70 314 486 zł
Dofinansowanie z budżetu Województwa 36 703 764 zł

Wydatki majątkowe 43 943 640 zł
w tym: Przebudowa budynków położonych w Poznaniu przy ul. Grobla 26
Wielkopolskiego Samorządowego Centrum Kształcenia Zawodowego                                                        
i Ustawicznego nr 2 w Poznaniu (łączne nakłady 2021-2023: 34 432 893 zł) 17 358 879 zł



Edukacja i nauka – wybrane programy

• Cyfrowa Szkoła Wielkopolsk@2020 14 268 065 zł

• Czas zawodowców BIS - Zawodowa Wielkopolska 1 554 370 zł

• Projekty w ramach programu Erasmus+                                   1 066 025 zł

• Wielkopolska Superliga Liceów                                                     955 500 zł

Środki z budżetu na stypendia i nagrody dla uczniów i studentów           2 333 736 zł



• kontynuacja autorskiego Programu Samorządu Województwa Wielkopolskiego pn.

„Szatnia na Medal” (dotacje dla JST), 4 000 000 zł

• infrastruktura lekkoatletyczna, np. bieżnie okólne, bieżnie proste, skocznie, 

rzutnie oraz inne urządzenia lekkoatletyczne (dotacje dla JST), 5 500 000 zł

• infrastruktura turystyczna: okołoszlakowa i rowerowa np. przystanie wodne,              

punkty widokowe, miejsca postojowe, wiaty, szlaki turystyczne, oznakowanie

turystyczne, 650 000 zł

• Nadwarciański Szlak Rowerowy (od Bucharzewa do tamy na zbiorniku Jeziorsko) 800 000 zł 

• utworzenie Europejskiego Centrum Sumo i Japońskich Sportów Walki w Krotoszynie, 375 000 zł

• stypendia sportowe i nagrody – dla osób osiągających bardzo dobre wyniki sportowe, 

dla zawodników szczególnie uzdolnionych, którzy uzyskali kwalifikację 

uprawniającą do startu w Igrzyskach Olimpijskich i Paraolimpijskich. 1 150 000 zł 

Wydatki na sport i kulturę fizyczną



Wybrane projekty środowiskowe i ekologiczne

• „LIFE AFTER COAL PL - Wdrażanie Strategii na rzecz Neutralności Klimatycznej Wielkopolska 

Wschodnia 2040” w ramach Programu LIFE 

(łączne nakłady w latach 2021-2032: 85 146 689 zł) 11 212 802 zł

• Budowa systemu wsparcia wysokiej jakości projektów B+R+I,

w szczególności rozwijających technologie nisko i zeroemisyjne, 

ze szczególnym uwzględnieniem wodoru (w skrócie BSW-H2) 694 180 zł

• Program „Błękitno–zielone inicjatywy dla Wielkopolski” 2 500 000 zł 



Programy związane z rolnictwem  

 Budowa i modernizacja dróg dojazdowych do gruntów rolnych, budowa zbiorników wodnych małej 

retencji oraz zakup sprzętu pomiarowego i informatycznego (ewidencja gruntów), rolnicze 

zagospodarowanie gruntów 27 747 000 zł

 Program „Wielkopolska Odnowa Wsi 2020+”, w tym m.in. konkurs pn. „Pięknieje wielkopolska wieś”

w tym: pomoc finansowa dla JST na zadania majątkowe i bieżące                                         9 000 000 zł

 Programu retencjonowania i wykorzystywania  wód opadowych  z dachów obiektów użyteczności 

publicznej na terenie województwa wielkopolskiego w celu nawadniania terenów zielonych pn. 

„Deszczówka” – kontynuacja, Deszczówka II 3 000 000 zł 

 Program ograniczania marnotrawstwa i strat żywności

w Wielkopolsce na lata 2021-2025              300 000 zł



Dotacje z budżetu dla innych jednostek 

Dotacje na wsparcie bezpieczeństwa publicznego :
• Ochotnicza Straż Pożarna 4 000 000 zł
• Państwowa Straż Pożarna 550 000 zł
• bezpieczeństwo nad wodą 500 000 zł
• Policja 433 000 zł

Dotacje dla organizacji pozarządowych prowadzących działalność
pożytku publicznego, w tym w zakresie:

• kultury fizycznej i sportu 9 842 200 zł
• działalności rolniczej (wspieranie pszczelarstwa,

ograniczanie marnotrawstwa żywności) 4 075 000 zł
• kultury i sztuki 4 000 000 zł
• zdrowia i pomocy społecznej 3 599 720 zł
• edukacji 1 000 000 zł
• ochrony środowiska i ekologii                                                    150 000 zł

Dotacje dla innych jednostek w tym:
• spółki wodne 2 500 000 zł
• ochrona zabytków, prace konserwatorskie 1 900 000 zł



Potwierdzenie Ratingu przez Fitch Ratings
wrzesień 2022 r.

A-
z perspektywą stabilną

• Niskie ryzyko pogorszenia zdolności do obsługi 

zadłużenia,

• Wysoka elastyczność w zakresie wydatków,

• Wysoki udział wydatków majątkowych,

• Znaczna siła finansowa w radzeniu sobie ze skutkami 

spowolnienia gospodarczego.
międzynarodowy długoterminowy rating 

Województwa Wielkopolskiego

Rating Województwa jest ograniczony ratingiem Polski (A-/Perspektywa stabilna)



DZIĘKUJĘ ZA UWAGĘ




